

La Politique de « Cluster » au Japon

Yuko HARAYAMA

Management of Science & Technology Department, Graduate School of Engineering,
Tohoku University
Head of Department, Professor

原山優子

東北大学大学院工学研究科技術社会システム専攻
専攻長、教授

Résumé de la présentation

Ces dernières années, le système d'innovation régionale a attiré une attention particulière au Japon, comme illustre la mise en place de différentes mesures politiques relatives au cluster par le Ministry of Economy, Trade and Industry (METI) et le Ministère de l'éducation (MEXT). Comme conséquence, les attentes vis-à-vis des universités s'accroissent quant à leur contribution au développement régional à travers la création et l'utilisation de connaissances, de propriété intellectuelle et de ressource humaine. Cette présentation a pour objective de donner un aperçu de la politique d'innovation régionale au Japon et de montrer comment cette politique évolue en réagissant aux besoins exprimés par les acteurs régionaux.

Summary of the presentation

These last years, a particular attention has been given to regional innovation system in Japan as illustrated by the implementation of Cluster related projects by the Ministry of Economy, Trade and Industry (METI) and the Ministry of Education (MEXT). As a result, there are growing expectations regarding the universities' contributions to the local-regional economic development through the creation and use of knowledge bases, intellectual property, and human resources. This presentation aims to provide an overview of the Japanese regional innovation policy and to show how this policy evolves to react to the need expressed by regional actors.